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Samenvatting 

Wetenschappelijk onderzoek naar de opkomst van multiplexbioscopen in Nederland is schaars. Dit in 

tegenstelling tot Groot-Brittannië waar filmhistoricus Stuart Hanson onderzoek heeft gedaan naar de 

opkomst van de eerste Britse multiplexbioscoop, The Point in Milton Keynes. In navolging van 

Hanson is in deze masterscriptie onderzocht hoe het Enschedese bioscooplandschap in geografisch 

en economisch opzicht is veranderd na de komst van multiplexbioscoop CineStar in 2000. Hierbij is er 

aandacht besteed aan de verhoudingen tussen de drie actoren, bioscoopuitbaters Cinex BV en Wolff 

Cinema Groep en de gemeente Enschede.  

De gemeente Enschede wilde in 2000 bij het nieuwe uitgaanscomplex MiraclePlanet, 

gevestigd aan de rand van Enschede, een multiplexbioscoop vestigen. De reeds gevestigde 

bioscoopuitbaters uit de binnenstad, Cinex BV van Alhambra en Wolff Cinema Groep van Lumière, 

zagen dit niet zitten. Ondanks vele bezwaren, voornamelijk van Cinex BV, zette de gemeente de 

plannen voor de multiplexbioscoop CineStar door. Wolff zag een mogelijkheid om zijn positie binnen 

het Enschedese bioscooplandschap op een andere manier in te vullen. Bioscoop Lumière werd 

gesloten en samen met het Duitse Kieft & Kieft en het Australische Greater Union ging Wolff vanaf 

2000 CineStar exploiteren. Met de komst van CineStar verdubbelde het Enschedese bioscoopbezoek. 

Voor de reeds gevestigde binnenstadbioscoop Alhambra ging deze stijging echter niet op. De 

bezoekersaantallen van Alhambra halveerden dat jaar. De bereikbaarheid en de parkeergelegenheid 

waren belangrijke factoren waarom de bioscoopbezoekers CineStar boven Alhambra verkozen. 

Vanuit geografisch opzicht kan gesteld worden dat met de komst van CineStar het zwaartepunt van 

het bioscooplandschap niet langer in de binnenstad lag, maar in de periferie van Enschede. De zaal–

en stoelcapaciteit van CineStar was namelijk hoger dan van Alhambra. Daarbij trok CineStar meer 

bezoekers.De concurrentie van CineStar was hoog en uiteindelijk moest Alhambra in 2006 sluiten.  
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Inleiding 

In 2000 opende multiplex CineStar haar deuren en zagen de bioscoopuitbaters in Enschede het 

bioscoopbezoek verdubbelen.1 De enorme stijging in het bioscoopbezoek was echter niet voordelig 

voor alle uitbaters binnen het Enschedese bioscooplandschap. De familie Nieuwendijk-Lievenboom, 

uitbater van de binnenstadbioscoop Alhambra, zag met de komst van CineStarde bezoekersaantallen 

drastisch teruglopen.2 Mensen bezochten massaal de enorme bioscoop aan de rand van de stad, 

waarmee het zwaartepunt van het Enschedese bioscoopbedrijf zich niet langer bevond in de 

binnenstad van Enschede. Na jarenlange concurrentie viel in 2006 definitief het doek voor Alhambra. 

Dit roept vragen op over de manier waarop het Enschedese bioscooplandschap nu precies 

veranderde na de komst van CineStar en wat dit betekende voor de verhoudingen tussen de 

verschillende partijen.  

Daarom onderzoek ik in deze masterscriptie hoe het bioscooplandschap in Enschede is 

veranderd met de komst van multiplex CineStar in 2000.Om antwoord te geven op deze vraag, zal ik 

meer inzicht geven in het Enschedese bioscooplandschap vanuit het perspectief van de gemeente 

Enschede en de uitbaters van zowel CineStar als Alhambra. Dit vertaalt zich in de volgende 

deelvragen: vanuit welke visie wilde Wolff Cinema Groep met CineStar het Enschedese 

bioscooplandschap uitbreiden? Hoe stond de gemeente Enschede tegenover de komst van multiplex 

CineStar? Hoe is de positie van Alhambra binnen het Enschede bioscooplandschap veranderd na de 

komst van CineStar?  

 Binnen mijn onderzoek staat de bioscoop als bedrijf centraal. Judith Thissen stelt dat er tot 

dusver binnen filmhistorisch onderzoek weinig aandacht is geweest voor de bioscoop als bedrijf, 

maar dat er vooral onderzoek werd gedaan vanuit een culturele insteek. Volgens Thissen kan het 

nieuwe inzichten opleveren wanneer het economisch handelen van bedrijven en ondernemers 

binnen de bioscoopsector onder de loep wordt genomen.3 Daarbij is het volgens Karel Dibbets 

essentieel om de bioscopen en ondernemers in hun context te onderzoeken. Zonder context is een 

object betekenisloos en heeft het geen historische waarde. Wanneer onderzoeksobjecten zoals 

bioscopen in hun context worden geplaatst en bekeken, kunnen er verbanden ontdekt worden en 

krijgen ze betekenis.4 Binnen de traditie van new cinema history wordt er aandacht besteed aan de 

context van bioscopen. Volgens Richard Maltby had filmgeschiedschrijving voor een lange tijd vooral 

betrekking op de films zelf en de makers. New cinema history kan worden gezien als een toevoeging 

                                                        
1
 Nederlandse Federatie voor de Cinematografie, Jaarverslag 2000, (Amsterdam: 2001), 29 en Nederlandse 

Federatie voor de Cinematografie, Jaarverslag 2002, (Amsterdam: 2003), 25. 
2
 Hermina de Vries, “CineStar schudt Twentse bioscopen wakker,” Twentevisie, april 2003, 24. 

3
Judith Thissen, “Filmgeschiedenis tussen cultuur en economie,” Tijdschrift voor Mediageschiedenis 13, 

nr.2(2010): 7. 
4
 Karel Dibbets, “Cinema Context and the Genes of Film History,”New Review of Film and Television Studies 8, 

nr. 3(2010): 332.  
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op de traditionele filmgeschiedenis, waarbij de bioscoop in een historisch perspectief wordt 

geplaatst en er meer inzicht wordt gegeven in de geschiedenis van distributie –en 

vertoningspraktijken wereldwijd en de sociale ervaring van het bioscoopbezoek.5 

Robert Allen voegt hier aan toe dat het noodzakelijk is om op lokaal en regionaal niveau te 

kijken naar bioscoopculturen, omdat deze in sociaal, cultureel en economisch opzicht veel van elkaar 

kunnen verschillen. Hij stelt bovendien dat we moeten waken voor het blindstaren op 

bioscoopculturen in grote steden. Dit kan namelijk leiden tot een constructie van een nationale 

bioscoopcultuur waarin de diversiteit van de bioscoopculturen in de kleine steden en dorpen niet 

naar voren komt.6Volgens Allen is het dus noodzakelijk ommeerdere lokale bioscoopculturen te 

onderzoeken en vervolgens te vergelijken om pas daarna uitspraken te doen over een nationale 

bioscoopcultuur met inachtneming van de daarin bestaande diversiteit.7 Nederland is vele malen 

kleiner in oppervlakte dan de Verenigde Staten, waardoor het waarschijnlijk is dat de verschillen 

tussen de lokale en regionale bioscoopculturen in Nederland kleiner zijn of juist worden uitvergroot. 

Desondanks zijn deze verschillen nog steeds significant, omdat de sociale, culturele en economische 

aspecten niet overal in Nederland gelijk zijn.  

Er wordt vanuit verschillende disciplines onderzoek gedaan binnen new cinema history. De 

veranderingen in het Enschedese bioscooplandschap worden in geografisch en economisch opzicht 

onderzocht. Jeffrey Klenotic is expert op het gebied van geografisch onderzoek in relatie tot 

bioscoopgeschiedenis. Volgens Klenotic is de geografische dimensie in historisch bioscooponderzoek 

van belang, omdat het bioscooplandschap op deze manier als netwerk in kaart wordt gebracht met 

de bioscopen als knooppunten. De vestigingsplaatsen van de bioscopen kunnen in verband worden 

gebracht met andere data, zoals het aantal bioscoopbezoekers of –zalen of de steden en dorpen 

waar de bioscoopbezoekers vandaan komen, om vervolgens patronen te herkennen. 8  De 

economische dimensie heeft betrekking op de bedrijfsvoering van de bioscopen en de onderlinge 

concurrentie. Daarnaast wordt er binnen dit perspectief aandacht besteedt aan de verhoudingen 

tussen de bioscoopuitbaters en andere betrokken partijen, zoalsde gemeente.Kate Bowles stelt dat 

het belangrijk is om een bioscoopbedrijf - en met name de kleine ondernemers - in het netwerk te 

                                                        
5
Richard Maltby, “New Cinema Histories,” in Explorations in New Cinema History. Approaches and Case Studies, 

red. Richard Maltby, Daniel Biltereyst en Philippe Meers (Malden, Oxford: Wiley-Blackwell, 2011), 4, 9. 
6
Robert Allen, “Decentering Historical Audience Studies: A Modest Proposal,” in Hollywood in the 

Neighborhood. Historical Case Studies of Local Moviegoing, red. Kathryn Fuller-Seeley, (Berkeley: University of 
California Press, 2008), 21, 22. 
7
Ibid., 22. 

8
 Jeffrey Klenotic, “Putting Cinema History on the Map. Using GIS to Explore the Spatiality of Cinema,” in 

Explorations in New Cinema History, Approaches and Case Studies, red. Richard Maltby, Daniel Biltereyst en 
Philippe Meers (Malden, Oxford: Wiley-Blackwell, 2011), 66, 67.  
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onderzoeken waarin het zich bevindt.9 Dit houdt in dat onderzoek naar bioscoopbedrijven niet moet 

worden beperkt tot de bioscopen zelf, maar dat er ook aandacht moet worden besteed aan andere 

betrokken partijen, zoals de lokale overheid of filmdistributeurs.Door de standpunten van de 

betrokken partijen – in deze masterscriptie de bioscoopuitbaters en de gemeente – te behandelen, 

komen de verhoudingen, en de belangen die de afzonderlijke partijen hadden duidelijk naar voren. 

Onderzoeken naar de opkomst van multiplexen in Nederland zijn nog schaars.10 Dit heeft 

waarschijnlijk te maken met de late opkomst van multiplexen in Nederland in vergelijking met 

andere landen, zoals Groot-Brittannië.11 In Nederland werd de eerste multiplex gevestigd in 1995 

terwijl dit in Groot-Brittannië al tien jaar eerder gebeurde. De opkomst van multiplexen in Groot-

Brittannië zijn zowel vanuit geografisch als economisch perspectief onderzocht. Zo heeft 

bijvoorbeeldStuart Hanson onderzoek gedaan naar de komst van multiplex The Point in Milton 

Keynes in het jaar 1985. Ondanks dat het slecht ging met het Britse bioscoopbezoek werd er besloten 

om de eerste multiplex van het land te openen. Hanson heeft onderzocht waarom Milton Keynes 

werd geselecteerd als vestigingsplaats voor de eerste Britse multiplex en welke economische en 

culturele voorwaardes werden gesteld aan de komst van The Point.12 Daarbij besteedt hij aandacht 

aan de geschiedenis en de aanlokkelijkheid van de plaatsMilton Keynes, het ontwerp en de inrichting 

van The Point en de marktposities van de bedrijven die The Point exploiteerden. Het onderzoek van 

Hanson staat model voor mijn onderzoek naar de komst van CineStar in Enschede, al is er sprake van 

een aantal verschillen met betrekking tot de casus die centraal staat. Zo wordt er rekening gehouden 

met het feit dat het Britse bioscoopbedrijf anders in elkaar zit dan het Nederlandse. Het is 

grootschaliger en heeft in ontwikkeling jaren voorgelopen op het Nederlandse bioscoopbedrijf. 

Daarnaast verschilt de onderzoeksperiode, aangezien The Point in 1985 werd gevestigd en CineStar 

pas in 2000. Ten slotte verschilt de situatie in Enschede van Milton Keynes in de zin dat in 2000 al 

                                                        
9
 Kate Bowles, “16 mm Cinema as Rural Community Fundraiser in the 1950s,” in Explorations in New Cinema 

History, Approaches and Case Studies, red. Richard Maltby, Daniel Biltereyst en Philippe Meers (Malden, 
Oxford: Wiley-Blackwell, 2011), 311. 
10

Tot dusver zijn er voornamelijk masterthesissen gewijd aan de opkomst van multiplexen in Nederland, zoals: 
Mirjam Opdam, “De opkomst van multiplex Euroscoop binnen het Tilburgse bioscooplandschap,” 
(masterscriptie, Universiteit Utrecht, 2014); Anneloes Griffioen, “De invloed van de opkomst van multiplexen in 
Nederland op de diversiteit van het filmaanbod: verschraling of verrijking?,” (doctoraalscriptie, Universiteit 
Utrecht, 2000). 
11

Judith Thissen, “The Historical Dynamics of Film Exhibition in the Netherlands,” Engelse vert, Judith Thissen, 
“Les dynamiques historiques d l’exploitation des films en salle aux Pays-Bas,” in Les salles de cinéma: Enjeux, 
défis et perspectives, red. L. Creton en K. Kitsopanidou (Paris: Armand Colin, 2013), 10. 
12

 Stuart Hanson, “A ‘ Glitterling Landmark for a 21st Century Entertainment Centre’: The History of The Point 
Multiplex Cinema in Milton Keynes,” Historical Journal of Film, Radio and Television 33, nr.2 (2013): 271. doi: 
10.1080/01439685.2013.798078 
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twee commerciële bioscopen waren gevestigd in Enschede, Alhambra en Lumière, terwijl The Point 

geen directe lokale concurrenten had in 1985.13 

In zijn onderzoek naar multiplex The Point in Milton Keynes heeft Hanson gebruik gemaakt 

van empirisch bronnenonderzoek, waarbij hij krantenartikelen over de komst van The Point, 

aanvragen van de multiplex, notulen en rapporten van focusgroepen over The Point heeft gebruikt 

als bronnenmateriaal. Dit bronnenmateriaal vormde de basis voor het construeren van een historisch 

overzicht van de periode waarin The Point zijn intrede maakte in Milton Keynes. Deze zelfde aanpak 

heb ik gebruikt om meer inzicht te geven in de veranderingen in het Enschedese bioscooplandschap 

na de komst van CineStar. 

Met behulp van de database van Cinema Context is er een inventarisatie gemaakt van de 

bioscopen en uitbaters die actief waren in Enschede voor en na de komst van CineStar.14 Naar 

aanleiding van deze gegevens is in navolging van Klenotic een plattegrond gemaakt van het 

Enschedese bioscooplandschap in 1999 en 2001. In tegenstelling tot Klenotic heb ik hierbij geen 

gebruik gemaakt van de Geographic Information System (GIS) technologie, maar van Google Maps 

zoals Allen doet in zijn onderzoek naar de ervaring van het bioscoopbezoek in North Carolina.15 Met 

behulp van GIS technologie is het mogelijk om geavanceerde, thematische kaarten en plattegronden 

te ontwerpen die zeer informatief zijn. Daarentegen is Google Maps gebruiksvriendelijker en biedt 

het alle benodigde mogelijkheden, zoals het creëren van persoonlijke kaarten en het markeren van 

plekken. De geografische data heb ik in verband gebracht met informatie uit de jaarverslagen van de 

Nederlandse Federatie voor de Cinematografie(NFC) en de Nederlandse Vereniging van 

Bioscoopexploitanten (NVB). Deze jaarverslagen geven meer informatie over de ontwikkelingen op 

het gebied van het bioscoopbezoek, het aantal bioscoopstoelen en –zalen in Enschede. In navolging 

van het werk van Kathleen Lotze en Philippe Meers worden bij de geografische analyse drie 

parameters aangehouden: de locatie en de verspreiding van de bioscopen, de zitplaatscapaciteit van 

de bioscopen en de eigendomsverhoudingen.16  Door het Enschedese bioscooplandschap in zowel 

1999 als 2001 op deze wijze te construeren wordt duidelijk hoe het bioscooplandschap na de komst 

van CineStar in geografisch opzicht is veranderd.  

Het empirisch bronnenonderzoek heeft plaatsgevonden bij het stadskantoor van de 

Gemeente Enschede waar de afdeling Documentair Dienstencentrum(DDC) het gemeentearchief 

                                                        
13

Ibid., 276. 
14

 Cinema Context is een online database waarin informatie is opgenomen over de bioscoopcultuur in 
Nederland vanaf 1900. De database bevat gegevens over bioscopen, films, personen en bedrijven. De database 
is te raadplegen via internet: www.cinemacontext.nl  
15

 Robert Allen, “Getting to Going to the Show,” New Review of Film and Television Studies 8, nr. 3(2010): 275, 
276. 
16

 Kathleen Lotze en Philippe Meers, “Citizen Heylen. Opkomst en bloei van het Rex-concern binnen de 
Antwerpse bioscoopsector(1950-1975),” Tijdschrift voor Mediageschiedenis 13, nr.2(2010): 83. 
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heeft doorzocht op dossiers en documenten met betrekking tot de komst van CineStar in 2000 en de 

reeds gevestigde bioscopen. De eerste deelvraag over de visie van Wolff wordt beantwoord op basis 

van correspondentie tussen de gemeente en de bedrijven die de directie van CineStar vormden: 

Wolff Cinema Groep, Kieft & Kieft Filmtheater en Greater Union. Artikelen over de opening van 

CineStar en een bedrijfsportret van Wolff Cinema Groep uit het vaktijdschrift Holland Film Nieuws 

boden meer achtergrondinformatie in aanvulling op de primaire bronnen.  

De tweede deelvraag, waarbij het perspectief van de gemeente Enschede centraal staat, 

wordt beantwoord op basis van correspondentie tussen de gemeente en de uitbaters van CineStar 

en Alhambra. Het onderzoek “Combinatiebezoek bioscoop en horeca in de Enschedese binnenstad” 

van onderzoeksbureau I&O Research in opdracht van de gemeente Enschede wordt ingezet om de 

waarde van een bioscoop in de binnenstad voor horecabedrijven toe te lichten. 

Ten slotte zal de derde deelvraag beantwoord worden aan de hand van bezwaarschriften van 

de familie Nieuwendijk die betrekking hebben op de komst van CineStar. Daarnaast biedt het 

interview met Paul Nieuwendijk, eigenaar en uitbater van Alhambra tot 2004, meer inzicht in hoe hij 

de komst van CineStar destijds heeft ervaren en wat de gevolgen waren voor zijn bedrijf.17Bij de 

derde deelvraag zullen de artikelen uit het vaktijdschrift Holland Film Nieuwsook worden ingezet. Dit 

keer om achtergrondinformatie te geven over de sluiting van Alhambra in 2006.  

Het onderzoek is chronologisch opgebouwd. De dynamiek tussen de drie actoren, de 

gemeente, Wolff Cinema Groep en de familie Nieuwendijk, wordt behandeld in alle hoofdstukken. In 

het eerste hoofdstuk zal het Enschedese bioscooplandschap in 1999 uiteen worden gezet. In 

hoofdstuk twee wordt er ingegaan op hoe de verhoudingen lagen tussen de drie actoren voor de 

komst van CineStar en welke plannen er waren om de komst van CineStar te voorkomen. Vervolgens 

wordt in het derde hoofdstuk de komst van CineStar in Enschede besproken, alsook de visie van 

waaruit Wolff de multiplex zou gaan exploiteren. Daarbij wordt er aandacht besteedt aan hoe 

CineStar zich verhield tot Alhambra.Ten slotte wordt er in hoofdstuk vier inzicht gegeven in depositie 

die Alhambra innam in het Enschede bioscooplandschap vanaf de komst van CineStar tot de sluiting 

in 2006.  

                                                        
17

 Tijdens het interview is er gesproken over vertrouwelijke informatie. In overleg met dhr. Nieuwendijk is 
besloten om vanwege deze reden geen transcriptie van het interview bij te voegen. Wanneer er informatie of 
uitspraken uit het interview zijn verwerkt in dit onderzoek, wordt er middels een voetnoot naar verwezen. 
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Hoofdstuk 1 

Bioscoopstad Enschede anno 1999 

 
In dit hoofdstuk wordt het Enschedese bioscooplandschap van 1999 uiteengezet. De gevestigde 

bioscopen en hun uitbaters worden geïntroduceerd. In 1999 bestond het Enschedese bioscoopbedrijf 

uit twee commerciële bioscopen, Alhambra en Lumière, en een filmhuis bekend onder de naam 

Concordia (zie tabel1).18Het bioscoopbedrijf in Enschede was eind jaren negentig aardig succesvol. In 

vergelijking met het landelijke bioscoopbezoek lag het bioscoopbezoek in Enschede hoog. In 1999 

trokken de Enschedese bioscopen 338.000 bezoekers.19 Dit houdt in dat de gemiddelde inwoner van 

Enschede ruim twee keer per jaar naar de bioscoop ging, het gemiddelde bioscoopbezoek per 

inwoner bedroeg namelijk 2,3. In omvang vergelijkbare steden als Den Bosch, Tilburg, Breda en Ede-

Wageningen was het gemiddelde respectievelijk 2,8; 1,8; 1,6 en 1,3.2021In datzelfde jaar lag het 

bezoek per inwoner in Nederland op 1,18.22Enschede eindigde daarmee op plaats dertien in de 

landelijke top 50 die jaarlijks werd opgesteld op basis van de recetteomzet in de Nederlandse 

bioscoopsteden.23 Den Bosch eindigde boven Enschede op plaats twaalf, Tilburg op plaats veertien, 

Breda op 21 en Ede-Wageningen op 27. 24 

 

Bioscoop Zalen Zitplaatsen 

Alhambra 5 975 

Lumière 3 674 

Concordia 2 150 

Totaal 10 1799 

 
Tabel 1: Bioscoopbedrijf Enschede 1999. Bron: Cinema Context en jaarverslag Nederlandse Federatie voor de 
Cinematografie 1999. 

 

                                                        
18

 Filmhuis Concordia werd geëxploiteerd door de Stichting Concordia Kunst & Cultuur en beschikte over twee 
zalen en 150 zitplaatsen. Binnen dit onderzoek ligt de nadruk op de veranderingen binnen het commerciële 
bioscoopbedrijf van Enschede. Het filmhuis was niet op winst gericht. Om deze reden speelt Concordia geen 
grote rol in dit onderzoek. 
19

NFC, Jaarverslag 1999, (Amsterdam: 2000), 28. 
20

Ibid., 28. 
21

Den Bosch, Tilburg, Breda en Ede-Wageningen zijn vergelijkbaar met Enschede vanwege het aantal 
bioscopen, stoelen en inwoners in 1999.  
22

NFC, Jaarverslag 1999, 25. 
23

Ibid., 28. De gegevens hadden betrekking op de leden van de Nederlandse Vereniging van 
Bioscoopexploitanten. Om deze reden werden gegevens van Concordia niet betrokken bij het berekenen van 
de recette, omdat Concordia een filmhuis was en behoorde tot de Associatie van Nederlandse Filmtheaters 
(ANF). 
24

NFC, Jaarverslag 1999, 28. 
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Zoals op onderstaande plattegrond te zien is, waren de Enschedese bioscopen gevestigd in 

het centrum van de stad (zie figuur 1). Alhambra en Lumière  waren nog geen vierhonderd meter van 

elkaar verwijderd en bevonden zich dus op loopafstand van elkaar. Bioscoop Alhambra was een 

multi-screentheater. In 1912 werd Alhambra geopend aan de Stadsgravenstraat. Op dat moment had 

de bioscoop één zaal en door de jaren heen zijn er in hetzelfde bioscoopgebouw meerdere zalen 

bijgekomen. Dit gebeurde door bestaande zalen te splitsen tot kleinere zalen.25 Sinds 1993 beschikte 

Alhambra over 975 zitplaatsen, verdeeld over vijf bioscoopzalen.26.Paul Nieuwendijk en zijn vrouw 

Mary-Elsbeth Nieuwendijk-Lievenboom namen in 1971 het stokje over van (schoon)vader L.J. 

Lievenboom, voormalig eigenaar van Alhambra. Vanaf dat moment werd Alhambra geëxploiteerd 

door Cinex BV, waarvan het familiebedrijf Nieuwendijk-Lievenboom Management BV de 

moedermaatschappij was.27Alhambra bevond zich achter de Oude Markt, het uitgaansplein van 

Enschede waar meerdere cafés en restaurants gevestigd waren. Daarmee bevond de multi-

screenbioscoop zich middenin de levendigheid van Enschede. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Figuur 1: Plattegrond bioscooplandschap Enschede 1999. Bron: Cinema Context en Google Maps. 

                                                        
25

 Karel Dibbets, “Bioscoopketens in Nederland: Economische concentratie en geografische spreiding van een 
bedrijfstak, 1928-1977,” (Doctoraalscriptie, Universiteit van Amsterdam, 1980), 17, 72. 
26

 Cinema Context, “Alhambra – Enschede – Stadsgravenstraat 29-31,” laatst geraadpleegd op 17 februari 2015, 
http://www.cinemacontext.nl/id/B000446 
27

Paul Nieuwendijk, geïnterviewd door auteur, Enschede: 11 maart 2015. 

Legenda 
A: Alhambra – Cinex BV (975 
zitplaatsen) 
B: Concordia – Stichting Concordia 
Kunst & Cultuur (150 zitplaatsen) 
C: Lumière – Wolff Cinema Groep 
(674 zitplaatsen) 
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In 1978 opende bioscoop Lumière haar deuren in het overdekte winkelcentrum de 

Hofpassage. Lumière werd geëxploiteerd door de Wolff Holding BV, ook wel bekend als UFIO BV 

(Utrechtse Filmonderneming) of Wolff Cinema Groep. Lumière beschikte over drie zalen in totaal 

waarin plaats was voor 674 bezoekers.28 Het overdekte winkelcentrum de Hofpassage lag aan het 

Van Heekplein, destijds een parkeerterrein waaraan winkels en warenhuizen grensden zoals C&A en 

V&D. Een aantal dagen per week was er markt op het Van Heekplein.29 

Alhambra en Lumière opereerden niet geheel afzonderlijk van elkaar. Volgens de database 

Cinema Context exploiteerden Nieuwendijk-Lievenboom Management BV en Wolff Holding BV 

bioscoop Lumière samen.30 In het interview sprak Paul Nieuwendijk deze constatering tegen. 

Nieuwendijk stelt dat er indertijd wel is gesproken over een samenwerking tussen Cinex BV en Wolff 

Cinema Groep, maar dat dit niet betekende dat Cinex mede-eigenaar was van Lumière. Cinex en 

Wolff besloten samen te werken op het gebied van de filmprogrammering. Samen bekeken Cinex en 

Wolff de omzetcijfers van beide bioscopen en daaruit kwam naar voren dat Alhambra een aandeel 

van twee derde van de Enschedese bioscoopmarkt in handen had en Lumière een derde. Volgens 

deze verdeelsleutel werden de bioscopen geëxploiteerd, zo vertelde Nieuwendijk.31Dit hield in dat ze 

gezamenlijk de bioscoopmarkt in Enschede wilden verbeteren door te investeren in beide bioscopen. 

De verdeelsleutel bepaalde dus de hoogte van het budget voor verbouwingen, nieuwe 

geluidsinstallaties en nieuwe stoelen. Deze samenwerking verliep niet altijd even soepel. Volgens 

Nieuwendijk was er meerdere keren sprake van onenigheid. Met name de filmprogrammering was 

onderwerp van discussie. Mary-Elsbeth Nieuwendijk deed de programmering voor Alhambra, maar 

de contracten voor de films die in Alhambra werden gedraaid werden bij Wolff afgesloten. 

Nieuwendijk stelt dat Marianne Wolff, zus van directeur Joachim Wolff en programmeur bij Lumière, 

allerlei films “inpikte” voor Lumière.32 

In 1997 deelde de gemeente Enschede de uitbaters van Alhambra en Lumière mede dat er 

een groot nieuw uitgaanscomplex zou komen aan de rand van de stad tussen Hengelo en Enschede. 

Het bestemmingsplan voor dit gebied omvatte cultuur, sport en entertainment. Aansluitend op het 

bestemmingsplan had de gemeente ruimte gereserveerd voor een multiplexbioscoop op het 

uitgaanscomplex. De in Europa gangbare definitie voor een multiplex is een bioscoop met acht tot 

                                                        
28

 Cinema Context, “Lumière – Enschede – Hofpassage 15,” laatst geraadpleegd op 17 februari 2015, 
http://www.cinemacontext.nl/id/B001301 
29

“H.J. van Heekplein (2004),” Enschede-stad.nl, laatst geraadpleegd op 30 maart 2015, http://www.enschede-
stad.nl/~Reportage/Heekplein/index.htm 
30

Cinema Context, “Lumière – Enschede – Hofpassage 15,” laatst geraadpleegd op 9 april 2015 
http://www.cinemacontext.nl/id/B001301 
31

 Paul Nieuwendijk, geïnterviewd door auteur, Enschede: 11 maart 2015. 
32

Ibid. 
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zestien zalen.33Multiplexbioscopen hadden voordelen ten opzichte van de traditionele multi-

screentheaters. Ze werden speciaal gebouwd voor de bepaalde hoeveelheid zalen zodat er veel films 

tegelijkertijd konden worden vertoond. Dit in tegenstelling tot multi-screentheaters, waarbij 

bestaande zalen werden opgesplitst in kleinere zalen om een groter filmaanbod te bieden. Dit bracht 

veel ongemakken met zich mee in multi-screentheaters, zoals weinig beenruimte, beperkt zicht en 

kleinere filmdoeken.34Met de komst van een multiplexbioscoop in Enschede zou de samenstelling 

van het Enschedese bioscooplandschap flink veranderen. De gevestigde bioscoopexploitanten 

zouden er een nieuwe concurrent bij krijgen. Wolff en Cinex accepteerden dit niet en probeerden de 

komst van de multiplexbioscoop te voorkomen.   

                                                        
33

NFC, Jaarverslag 2000, 31. 
34

Stuart Hanson, FromSilent Screen tot Multi-Screen. A History of Cinema Exhibition in Britain since 1896, 
(Manchester: Manchester University Press, 2007), 159.  
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Hoofdstuk 2 

Cinex BV en Wolff: van samenwerking naar een strijd om de binnenstadbioscopen 

 
In dit hoofdstuk wordt de periode voor de vestiging van multiplexbioscoop CineStar besproken. 

Daarbij ligt de nadruk opde dynamiek tussen de drie actoren: Wolff Cinema Groep, Cinex BV en de 

gemeente Enschede. De multiplexbioscoop zou worden gevestigd op MiraclePlanet, een 

uitgaanscentrum in de periferie van Enschede.  

De gemeente Enschede onderzocht of een multiplexbioscoop haalbaar zou zijn in de 

zogenaamde kanaalzone, een terrein vlak naast het Twentekanaal (zie figuur 2). Uit dit onderzoek 

kwam naar voren dat Enschede van 1991 tot en met 1995 een relatief hoog bioscoopbezoek had. Het 

landelijk gemiddelde lag destijds op één bezoek per inwoner per jaar, terwijl dit in Enschede 

ongeveer twee bezoeken per inwoner per jaar was.35 Dit komt overeen met gegevens uit de 

jaarverslagen van de NFC.36Een nieuwe multiplexbioscoop betekende een verdubbeling van de 

zaalcapaciteit. Uit het onderzoek kwam naar voren dat nieuw aanbod ongetwijfeld meer bezoekers 

zou trekken, de vraag was alleen in welke hoeveelheid. Het is niet duidelijk welke methode ten 

grondslag lag aan het onderzoek en of het, naast de officiële bezoekersaantallen, gebaseerd is op 

betrouwbare bronnen. Zo wordt er gesproken over bronnen waaruit zou blijken dat de exploitatie 

van de reeds gevestigde bioscopen “niet geweldig” was. Desalniettemin luidde de conclusie van het 

onderzoek dat een multiplexbioscoop in de kanaalzone op MiraclePlanet haalbaar leek.37 

 

Figuur 2: Plattegrond Enschede met markering kanaalzone. Bron: Google Maps. 

 

                                                        
35

“Onderzoek bioscopen Enschede,”Gemeentearchief Enschede, BWD0549. 
36

NFC, Jaarverslagen 1991 - 1995, (Amsterdam: 1992 – 1996). 
37

“Onderzoek bioscopen Enschede,” Gemeentearchief Enschede, BWD0549. 
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In september 1997 legde de gemeente contact met de Duitse bioscoopexploitanten van Kieft 

& Kieft Filmtheater GmbH om de ontwikkeling van de multiplexbioscoop “Cine Star – Der Filmpalast” 

te versterken op MiraclePlanet. De firma Kieft & Kieft stelde in hun brief dat ze in de jaren negentig 

tot de drie grootste filmexploitanten in Duitsland behoorden en ervaring hadden in het opzetten van 

multiplexbioscopen.38 Het was niet uitzonderlijk om een buitenlandse partij bij het opzetten van een 

multiplexbioscoop te betrekken.Bij de ontwikkeling van The Point in Milton Keynes werd er ook 

samengewerkt met een buitenlandse partij, het Amerikaanse American Multi-Cinema(AMC). In 

Groot-Brittannië hadden ze destijds namelijk nog geen tot weinig ervaring in het opzetten van 

multiplexbioscopen.39 In Nederland was dit in 2008 waarschijnlijk nog steeds het geval. Bij het 

opzetten van een multiplexbioscoop in Tilburg werden er namelijk ook buitenlandse partijen 

aangetrokken, te weten de Belgische bioscoopketens Kinepolis en Euroscoop.40 

Het plan voor CineStar, zoals de multiplex op MiraclePlanet zou gaan heten, was het bouwen 

van een bioscoop met tien zalen en ongeveer 2500 zitplaatsen.41 De plannen voor MiraclePlanet en 

CineStar waren gemaakt en de gemeente had de gevestigde bioscoopexploitanten op de hoogte 

gesteld. Het was echter nog niet duidelijk of de plannen ook daadwerkelijk zouden worden 

uitgevoerd. Zowel Cinex BV als Wolff besefte zich dat de komst van een multiplex in de periferie van 

Enschede grote gevolgen zou kunnen hebben voor hun binnenstadbioscopen. Op aanraden van de 

gemeente bedachten ze een alternatief om de zaalcapaciteit in Enschede uit te breiden zonder 

daarmee het zwaartepunt van het Enschedese bioscooplandschap te verleggen naar de rand van de 

stad. 

 

Bioscoop in de nieuwe Klanderij 

Paul Nieuwendijk en Rob de Waard van Wolff Cinema Groep oriënteerden zich vanaf 1998 op het 

vestigen van een nieuw, modern complex in de binnenstad.42 Met hulp van de gemeente kwamen 

Nieuwendijk en de Waard in contact met de nieuwe eigenaar van de Klanderij, een winkelcentrum 

dat vanaf 2000 een grondige renovatie zou ondergaan. Uit het oogpunt van de stadsplanologie zou 

de vestiging van een bioscoop in de nieuwe Klanderij een aanwinst zijn voor het winkelcentrum, 

omdat de bioscoop extra bezoekers zou opleveren.43Dit blijkt ook uit de situatie in Groot-Brittannië. 

Volgens Hanson hadden multiplexbioscopen een positief effect op de bezoekersaantallen van 

                                                        
38

 Heiner Kieft aan A.M. Meijer, brief, 30 september 1997, Gemeentearchief Enschede, BWD0/F8701.  
39

 Hanson, “A ‘Glittering Landmark’,” 273. 
40

 Opdam, “De opkomst van multiplex Euroscoop,” 17, 22. 
41

 Heiner Kieft aan A.M. Meijer, brief, 30 september 1997, Gemeentearchief Enschede, BWD0/F8701.  
42

 Paul Nieuwendijk aan het College van Burgemeester en Wethouders, brief, 17 november 1998, 
Gemeentearchief Enschede. 
43

 Paul Nieuwendijk aan M.P. Swart en E. Helder, brief, 6 augustus 1999, Gemeentearchief Enschede, 
BWD0/F8701.  
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winkelcentra en uitgaanscomplexen wanneer ze hier onderdeel van uitmaakten. Multiplexbioscopen 

werden dan ook gezien als de aantrekkingskracht voor dergelijke complexen.44De vestiging van een 

multiplexbioscoop in de Klanderij zou volgens Nieuwendijk echter alleen rendabel zijn wanneer de 

plannen voor CineStar aan de rand van Enschede niet door zouden gaan.45 De gemeente gaf eind 

november 1998 echter te kennen dat de bouwplannen voor de multiplexbioscoop op MiraclePlanet 

definitief rond waren.46 Om deze reden gaven Nieuwendijk en de Waard gezamenlijk aandat ze niet 

langer geïnteresseerd waren in de ontwikkeling van een multiplexbioscoop in de Klanderij. 

 Kieft & Kieft hoorde van de plannen die de gemeente samen met Cinex en Wolff had opgezet 

om een multiplexbioscoop te ontwikkelen in de binnenstad en liet in augustus 1999 via een jurist 

weten dat ze daar niet over te spreken waren. Op dat moment was al duidelijk dat Cinex en Wolff 

niet langer betrokken waren bij deze ontwikkeling. Kieft & Kieft liet weten op de hoogte te zijn 

gesteld van deze plannen door hun joint-venture partner, het Australische Greater Union. Greater 

Union gaf aan dat de bioscooplocatie hen te huur was aangeboden. Dit zou kunnen betekenen dat de 

gemeente de ontwikkeling van een bioscoopcomplex in de Klanderijook zonder de medewerking van 

Cinex BV en Wolff wilde doorzetten. Kieft & Kieft benadrukte meerdere malen dat wanneer de 

gemeente deze plannen doorzette het voor hen onmogelijk zou zijn om CineStar winstgevend te 

exploiteren. Dat zou niet alleen negatieve gevolgen hebben voor Kieft & Kieft, maar ook voor het 

project MiraclePlanet waarvoor in de ogen van Kieft & Kieft een functionerende multiplexbioscoop 

van groot belang was. 47 Het draagvlak in Enschede was niet voldoende zijn voor beide 

multiplexbioscopen. De gemeente zou zichzelf dus benadelen wanneer ze zowel in de binnenstad als 

aan de rand van de stad een multiplexbioscoop bouwden. Het is niet duidelijk hoe de gemeente 

reageerde op deze waarschuwing van Kieft & Kieft, al is inmiddels gebleken dat een bioscoop in de 

Klanderij nooit is gerealiseerd.  

 

De relatie tussen de bioscopen en horeca in Enschede 

Kieft & Kieft ging verder met het realiseren van CineStar, maar voor Cinex en Wolff waren de zorgen 

over de bioscopen in de binnenstad nog niet weggenomen. Het College van Burgemeesters en 

Wethouders gingmeerdere malen in gesprek met Cinex en Wolff, waarin de bioscoopuitbaters 

bezwaar uittentegen de plannen voor een multiplexbioscoop in het kader van het MiraclePlanet 

                                                        
44

 Hanson, “A ‘Glittering Landmark’,” 282. 
45

Paul Nieuwendijk aan het College van Burgemeester en Wethouders, brief, 17 november 1998, 
Gemeentearchief Enschede, BWD0/F8071. 
46

Burgemeester J.H.H. Mans en A.H.P. van Gils aan directies bioscoopexploitatie Cinex b.v. en Utrechtse 
Filmonderneming UFIO b.v. t.a.v. P.M. Nieuwendijk, brief, 8 december 1998, Gemeentearchief Enschede, 
BWD0/F8071. 
47
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project. Met name Paul Nieuwendijk benadrukte meerdere malen schriftelijk bij de gemeente dat de 

vestiging van een multiplexbioscoop in de periferie van Enschede desastreuse gevolgen zou hebben 

voor de bioscopen in de binnenstad.48  De gemeente liet op zijn beurt weten van mening te zijn dat 

MiraclePlanet een “dusdanige regionale en bovenregionale aantrekkingskracht zal hebben dat de 

komst hiervan een goede bijdrage zal leveren aan de totale toeristische ontwikkeling in Enschede en 

Twente.”49 De gemeente stelde dat dit het binnenstadbezoek ook ten goede kwam, maar dat een 

verschuiving van de vraag naar het bioscoopbezoek niet uit te sluiten was. Kortom, de gemeente wist 

niet zeker wat de exacte gevolgen zouden zijn voor de binnenstadbioscopen. Nieuwendijk leek niet 

overtuigd dat de komst van CineStar voor zijn bioscoop gunstig zou uitpakken en leverde meerdere 

marktonderzoekenaan om te benadrukken welke meerwaarde de binnenstadbioscopen hadden voor 

de binnenstad. Deze marktonderzoeken gingen in op het combinatiebezoek van bioscoop en horeca 

in 1994, 1995, 1997 en 1998 in Enschede.50Nieuwendijk leverde een aantal pagina’s van de 

marktonderzoeken als bijlage mee waarin de resultaten van enquêtes over onder andere het effect 

van de ligging van zowel Alhambra als Lumière werden behandeld en het uitgaansgedrag van de 

bioscoopbezoeker.51 

De argumentatie van Nieuwendijk werd vooral onderbouwd door de relatie tussen de 

bioscopen en de horeca in de binnenstad uiteen te zetten. Nieuwendijk stelde dat 70 procent van de 

jaarlijkse bioscoopbezoekers een bezoek bracht aan de horeca in Enschede.52 Aangezien Nieuwendijk 

verwachtte dat het bioscoopbezoek in de binnenstad met 60 procent zou dalen met de komst van 

CineStar, zou dit volgens hem negatieve gevolgen hebben voor de horecaondernemers in de 

binnenstad. Ondanks de waarschijnlijkheid dat de binnenstadbioscopen bezoekers zouden verliezen, 

is het niet duidelijk op welke gegevens Nieuwendijk de waarschijnlijke daling van 60 procent 

baseerde.  

De gemeente verdiepte zich verder in de relatie tussen de bioscopen en de horeca in 

Enschede nadat Nieuwendijk verschillende marktonderzoeken had toegestuurd over het 

combinatiebezoek van bioscoop en horeca in 1994, 1995, 1997 en 1998. In opdracht van de 

gemeente heeft I&O Research, een onderzoeksbureau voor beleids– en marktonderzoek, het 
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combinatiebezoek van bioscoop en horeca in de binnenstad van Enschede onderzocht in april 1999.53 

Dit laat zien dat de gemeente besefte dat de bioscopen van groot belang waren voor het 

cultuurbeleid van de stad en inzicht wilde krijgen in de stand van zaken. Voor het marktonderzoek 

werden er op drie avonden in april 500 enquêtes afgenomen bij bezoekers van zowel Alhambra als 

Lumière. De vragen hadden betrekking op het combineren van een bioscoopbezoek met een bezoek 

aan de Enschedese horeca en het effect van de locatie van de bioscoop op het combinatiebezoek.54 

Uit het onderzoek is gebleken dat ook in 1999 70 procent van de mensen hun bioscoopbezoek 

combineerde met een bezoek aan de horeca in de binnenstad. Maar onder de horecabezoekers 

vertegenwoordigde de combinatiebezoeker horeca/bioscoop slechts 4 procent van het totaal. In 

vergelijking met de cijfers die Nieuwendijk aanreikte over de grove daling van 60 procent in het 

bioscoopbezoek, is de op basis van het onderzoek van I&O Research te verwachten daling in het 

horecabezoek minimaal te noemen.55 Nieuwendijk pakte echter elke mogelijkheid aan om de 

binnenstadbioscopen en met name Alhambra te beschermen van mogelijke consequenties die de 

komst van CineStar met zich mee zou brengen. Een sluiting van één van de binnenstadbioscopen was 

namelijk onvermijdelijk. 

 
Het doek valt voor Lumière 

Cinex en Wolff beseften dat met de komst van CineStar er een bioscoop in de binnenstad moest 

sluiten. Deze beslissing werd buiten de gemeente om genomen. In 1998 maakte de gemeente  

tegenover Nieuwendijk echter wel duidelijk dat ze een bioscoopcomplex zoals Alhambra in de buurt 

van het nieuwe Muziekplein graag wilde behouden.56 Desondanks was het aan Cinex en Wolff om de 

beslissing te nemen en beiden gaven ze zich niet snel gewonnen, zo blijkt uit het interview waarin 

Nieuwendijk vertelde:  

 

Toen zeiden Wolff en ik tegen elkaar: ‘ja, dan moet er dus één van de complexen dicht.’ 

‘Ja,’ zei Wolff, ‘dat kan best Alhambra zijn. Waarom niet? Waarom moet dat Lumière 

zijn?’ Het huurcontract van Lumière zou gaan aflopen en toen gingen ze opeens twee 

jaar voor het eind van het huurcontract er een paar tonnen instoppen, nieuwe stoelen 

en een nieuwe foyer.57 

                                                        
53

I&O Research, “Combinatiebezoek bioscoop en horeca in de Enschedese binnenstad,” april 1999: 1.  
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De strijd om welke binnenstadbioscoop mocht blijven begon en bleek de kwestie die de 

samenwerking tussen Cinex en Wolff heeft doen stoppen, aldus Nieuwendijk. Er zijn geen andere 

bronnen die dit kunnen bevestigen. In Holland Film Nieuws werd gesteld dat Cinex en Wolff samen 

een beleid hadden uitgestippeld “met het oog op de toekomstige bioscoopsituatie in Enschede.”58 

Zoals eerder vermeld had Alhambra een aandeel van twee derde in de Enschedese bioscoopmarkt en 

Lumière een derde. Bij Alhambra liep de omzet omhoog en bij Lumière zakte de omzet, aldus 

Nieuwendijk.59 Er zijn echter geen cijfers beschikbaar over de omzet van de bioscopen.  

Wolff had inmiddels een ingang gevonden om te gaan deelnemen aan de exploitatie van de 

nieuw te bouwen multiplex CineStar. In een brief aan het College van Burgemeester en Wethouders 

sprakWolff over “onze partner, het Australische Concern Greater Union.”60 Zoals eerder vermeld was 

Greater Union tevens een partner van Kieft & Kieft in Duitsland. De samenwerking tussen Wolff en 

Greater Union was voor Kieft & Kieft de kans om een landelijk opererende, Nederlandse exploitant te 

betrekken bij het opzetten van CineStar. Uit een interview met het vaktijdschrift Holland Film Nieuws 

blijkt dat Wolff in 2000 met Greater Union een multiplex aan het ontwikkelen was in Amsterdam en 

met Kieft & Kieft in Enschede. Wolff zegt hier het volgende over:  

 

Wij hebben ervoor gekozen om de uitbreidingsplannen voor multiplexen gezamenlijk te 

doen, omdat deze bedrijven al veel ervaring hebben op dit gebied en omdat je sterker 

staat als je je voorziet van een zware partner. Zij willen graag een nationale partner in 

Nederland, omdat wij hier de weg weten.61 

 

Wolff zag dus de mogelijkheid om zijn positie in het Enschedese bioscooplandschap op een andere 

manier in te vullen. Lumière sloot vlak voor de opening van CineStar in juli 2000 haar deuren. 

De mededeling van de gemeente over een nieuwe multiplexbioscoop op MiraclePlanet 

bracht dus veel teweeg in het Enschedese bioscoopbedrijf. De gemeente stond tussen twee partijen 

in, te weten de bioscoopuitbaters van Alhambra en Lumière en de nieuwe partner Kieft & Kieft. De 

discussie over de realisering van CineStar en een eventuele multiplexbioscoop in de Klanderij werd 

uitgespeeld via de gemeente. Zowel Cinex, Wolff als Kieft & Kieft maakten de gemeente duidelijk dat 

de eventuele ontwikkeling van de bioscoop van de “tegenstander” negatieve gevolgen had voor de 

eigen exploitatie. Daarbij is het echter wel zaak te beseffen dat de gemeente Enschede zelf een groot 
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doel voor ogen had: de realisering van MiraclePlanet. Het is dus opvallend dat de gemeente de optie 

voor een bioscoop in de Klanderij bleef bevorderen, terwijl de vestiging ervan de komst van CineStar 

in gevaar had kunnen brengen. De gemeente wilde waarschijnlijk de financiële risico’s voor de 

investeerders van de Klanderij verkleinen door een multiplexbioscoop te realiseren in het 

winkelcentrum. De gemeente had immers belang bij de ontwikkeling van de Klanderij, aangezien het 

een verrijking was voor de binnenstad. De realisatie van CineStarbleek een hogere prioriteit te 

hebben dan een multiplexbioscoop in de Klanderij. 
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Hoofdstuk 3 

CineStar opent haar deuren 

 
Op 6 juli 2000 opende CineStar haar deuren voor het publiek. De feestelijke opening van de nieuwe 

multiplexbioscoop vond pas plaats in september, vanwege de vuurwerkramp in mei dat jaar.62 De 

vuurwerkramp had een grote impact op de stad. De wijk Roombeek was volledig weggevaagd en ook 

in de rest van de stad had de ramp zijn sporen achtergelaten. De burgers van Enschede moesten 

bekomen van de schrik, vandaar dat de gemeente de festiviteiten had uitgesteld. Desalniettemin was 

CineStar de hele zomer geopend en kon het publiek de nieuwste films bekijken in de grootste 

bioscoop van Twente. In dit hoofdstuk zal er dieper in worden gegaan op de verandering voor het 

Enschedese bioscooplandschap die de komst van CineStar met zich mee heeft gebracht en hoe 

CineStar en Alhambra zich tot elkaar verhielden. 

 

Het bioscooplandschap aan de rand van de stad 

Met de komst van CineStar werd het bioscooplandschap in Enschede uitgebreid en was het gemis 

van de faciliteiten van Lumière ruim opgevuld (zie tabel 2). Het aantal bioscoopzalen was in totaal 

met zeven toegenomen. Daarnaast was het aantal bioscoopzitplaatsen ruim verdubbeld met een 

toename van 2.044 stoelen.  

 

Bioscoop Zalen Zitplaatsen 

Alhambra 5 975 

Concordia 2 150 

Wolff CineStar 10 2718 

Totaal 17 3843 

Tabel 2: Bioscoopbedrijf Enschede 2001. Bron: Cinema Context en jaarverslag Nederlandse Federatie voor de 
Cinematografie 2001. 

 

Door de komst van CineStar aan de rand van Enschede lag het zwaartepunt van het bioscoopbedrijf 

niet langer in het centrum, maar aan de rand van de stad (zie figuur 3). CineStar werd op 

MiraclePlanet gevestigd, nabij het Business &Science Park en diverse bedrijfsterreinen. MiraclePlanet 

was een entertainmentboulevard met uiteenlopende attracties. Zo was er een kartbaan, een 

duikcentrum en een bowlingcentrum. Daarnaast was op hetzelfde terrein het voetbalstadion van FC 

Twente gevestigd, het Arke Stadion.63 
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Figuur 3: Plattegrond bioscooplandschap Enschede 2001. Bron: Cinema Context en Google Maps. 

 

Het verschil tussen de locatie van CineStar en Alhambra wasdus groot. In het centrum van de stad 

was de mogelijkheid er om nog even naar de bioscoop te gaan na een middag winkelen of uit eten te 

zijn geweest. Vanwege de locatie buiten het centrum van CineStar is het waarschijnlijk dat bezoekers 

voor de multiplexbioscoop afreisden naar MiraclePlanet met vermaak als doel. Ze hadden de optie 

om een film te kijken en vervolgens weer naar huis te gaan of eventueel te gaan bowlen of karten. 

De locatie van CineStar leende zich minder voor spontane bezoeken, in tegenstelling tot de locatie 

van Alhambra. 

 De locatie van CineStar bracht een belangrijk voordeel met zich mee ten opzichte van 

Alhambra: de parkeergelegenheid. Volgens Hanson was dit - naast de bereikbaarheid - één van de 

belangrijkste redenen en voordelen waarom na de vestiging van The Point in 1985 ook in Groot-

Legenda 
A: Alhambra – Cinex BV (975 
zitplaatsen) 
B: Concordia – Stichting 
Concordia Kunst & Cultuur 
(150 zitplaatsen) 
C: CineStar – Wolff Cinema 
Groep (2718 zitplaatsen) 
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Brittannië de meeste multiplexbioscopen buiten de stad werden gevestigd.64BijMiraclePlanet waren 

er meer dan duizend parkeerplaatsen beschikbaar. De gemeente verwachtte dat op een gemiddelde 

vrijdagavond ongeveer 340 van de geparkeerde auto’s toe te rekenen waren aan de bezoekers van 

CineStar.65 Parkeerplaatsen waren er dus in overvloed en daarbij waren ze gratis. In de binnenstad 

lag de situatie anders. Bezoekers van Alhambra konden tegen betaling hun auto kwijt in 

parkeergarage Irene, 200 meter verderop, of op de parkeerplaats waar tegenwoordig het 

Muziekkwartier is gevestigd, 75 meter verderop. Alan Collins, Chris Hand en Andrew Ryder hebben 

onderzoek gedaan naar het verschil tussen multiplexbioscopen en traditionele bioscopen in Groot-

Brittannië met betrekking tot de reistijd naar de bioscoop en de kosten die daarbij komen kijken.66 

Hierbij gaan ze ervan uit dat multiplexbioscopen zich over het algemeen buiten de stad bevinden en 

traditionele bioscopen in het centrum van een stad.67 Uit hun onderzoek blijkt dat reistijd en –kosten 

belangrijke factoren waren bij het bezoeken van traditionele bioscopen en al snel werden gezien als 

belemmeringen. Bij multiplexbioscopen was dit niet het geval, omdat de multiplexen als voordeel 

hadden dat ze makkelijk bereikbaar waren, veel (gratis) parkeerplekken hadden en daardoor meer 

zekerheid gaven aan de bezoekers.68 

De belemmeringen waar Collins, Hand en Ryder over spreken golden ook voor de situatie in 

de binnenstad van Enschede. Om de bezoekers tegemoet te komen werden de bioscoopkaartjes in 

Alhambra op maandag en dinsdag met f 2,50 verlaagd, zodat de parkeerkosten werden 

gecompenseerd. De gemeente gooide vervolgens roet in het eten door het parkeertarief in de 

binnenstad te verhogen. Daarnaast werd de tijdsperiode waarin men moest betalen voor het 

parkeren in de stad met een uur verlengd, van 18.00 uur naar 19.00 uur, aldus Nieuwendijk.69 

Daardoor was de berekende korting te verwaarlozen en was het, met het oog op de parkeerkosten, 

voordeliger om een bezoek te brengen aan CineStar. Ondanks protesten van Nieuwendijk werd het 

parkeerbeleid niet aangepast.70 

 

Samenwerking tussen Cinex en Wolff definitief voorbij 

CineStar bestond uit tien zalen en beschikte over 2718 zitplaatsen. Daarmee had CineStar ruim de 

dubbele capaciteit van Alhambra in de binnenstad. Vooral de dubbele hoeveelheid doeken in 
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CineStar ten opzichte van Alhambra was een belangrijk voordeel. Volgens Hanson lag de 

aantrekkingskracht van een multiplexbioscoop voornamelijk in de grote hoeveelheid films die 

vertoond konden worden.71 Bezoekers hadden meer keus dan in een traditionele bioscoop, zoals 

Alhambra.Het type bioscoop was bepalend voor de bioscoopervaring, waarbij de speciaal gebouwde 

multiplexbioscoop duidelijk in het voordeel was, aldus Hanson. Zoals eerder vermeld hadden 

bezoekers in een multi-screentheater vaak beperkt zicht en minder beenruimte door het opsplitsen 

van de bioscoopzalen tot kleinere zalen.72Naast het filmaanbod, de ruime zalen en het goede zicht 

hadden multiplexbioscopen nog meer voordelen ten opzichte van multi-screentheaters. In een 

artikel uit Holland Film Nieuws werden een aantal pluspunten van CineStar omschreven: “… 

reusachtige schermen, de modernste geluidssystemen en luxe fauteuils die mede door een 

amfitheateropstelling voor een perfecte filmervaring zorgen.” In een bedrijfsportret van Wolff 

Cinema Groep in hetzelfde vaktijdschrift was het directeur Joachim Wolff die dit tegensprak: 

 

Daar komt nog de misvatting bij dat de kwaliteit van de stoelen, het geluid en het beeld 

beter is dan in andere bioscopen. Terwijl daar vaak dezelfde stoelen staan en ook de 

techniek hetzelfde is. Je kunt het geloven of niet maar het is echt waar.73 

 

Uit het interview met Nieuwendijk blijkt dat ook Alhambra over de zogenaamde vliegtuigstoelen 

beschikte.74 Wolff was dus niet onder de indruk van de multiplexbioscoop, maar stelde dat hij als 

ondernemer wel mee moest gaan met de wereldwijde trend. Als Wolff zelf geen multiplexbioscoop 

had gevestigd in Enschede, had een andere exploitant het wel gedaan, aldus Wolff.75 

CineStar werd geëxploiteerd door CineStar Nederland BV, bestaande uit de joint-venture 

tussen Wolff Cinema Groep, Kieft & Kieft en Greater Union.76 In verscheidene artikelen van Holland 

Film Nieuws werd Cinex BV genoemd als mogelijk vierde partner voor CineStar. Nieuwendijk heeft 

destijds bij de gemeente aangegeven dat er wel over is gesproken, maar dat een mogelijke 

samenwerking voor Cinex niet voordelig uit zou pakken.77 Volgens Nieuwendijk kwam het erop neer 

dat hij en zijn vrouw al het werk moesten doen, maar er niets aan zouden verdienen.78Het is niet 

duidelijk waar dit in de praktijk op neer kwam. De mogelijke samenwerking is in ieder geval nooit 
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gerealiseerd. Daarnaast staat in Cinema Context vermeld dat vanaf het jaar 2000 Kieft & Kieft een 

aandeel kreeg in Alhambra.79 Ook dit ontkende Nieuwendijk stellig.80 

Vóór de vestiging van CineStar werkte Cinex samen met Wolff ten behoeve van de 

filmprogrammering. Op het moment dat Wolff had besloten verder te gaan participeren in de 

exploitatie van CineStar werden deze banden verbroken. Mary-Elsbeth Nieuwendijk nam vanaf dat 

moment de programmering weer geheel voor haar rekening. Nieuwendijk wilde niet afhankelijk zijn 

van de blockbusters.81Hij wilde zich onderscheiden van concurrent CineStar en voerde dat door in de 

filmprogrammering, aldus Nieuwendijk.82Cinex wilde zich richten op de “publieksdoelgroep voor de 

betere mainstreamfilms tot aan het artistieke product, binnen een ambiance die bij het centrum 

past.”83In CineStar programmeerde Wolff voor het grote publiek met een ruime hoeveelheid aan 

blockbusters. 

De komst van CineStarzorgde er dus voor dat de in Enschede gevestigde bioscoopbedrijven 

vanaf 2000 volledig zelfstandig van elkaar opereerden. De banden werden verbroken en de rol van 

de gemeente was sinds de vestiging van de multiplex vrij beperkt.Het veranderen van het 

parkeerbeleid in de binnenstad was voor de uitbater van Alhambra een grote tegenvaller. Met deze 

maatregel zorgde de gemeente ervoor dat het parkeren voor de bezoekers van de 

binnenstadbioscoop duurder werd. CineStar was in haar eerste jaren zeer succesvol. Naast de zaal –

en zitplaatscapaciteit was het bioscoopbezoek in Enschede ook verdubbeld met de komst van de 

multiplexbioscoop.84 De gemeente had het bij het juiste eind door te stellen dat Enschede toe was 

aan een nieuwe ontwikkeling in het bioscooplandschap. Voor Alhambra was de komst van CineStar 

minder positief. Ondanks dat de bedrijfsleiding in veel artikelen te kennen gaf weinig last te 

ondervinden van de concurrentie, spraken de bezoekersaantallen voor zich. Het bioscoopbezoek in 

Enschede was verdubbeld, maar in Alhambra was het bezoek in 2001 gehalveerd.85Alhambra zou 

vanaf dat moment moeten vechten voor haar voortbestaan. 
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Hoofdstuk 4 

De ondergang van Alhambra 

 
CineStar bleek een grote concurrent voor Alhambra. Voorheen was Alhambra jarenlang de 

marktleider in het Enschedese bioscooplandschap. In december 2002 vierde het bedrijfzijn 

negentigjarig bestaan. Alhambra was op dat moment de oudste bioscoop van Nederland die nog 

open was.86De familie Nieuwendijk kreeg het echter moeilijk in Enschede. Vanaf 2001 moest ze 

genoegen nemen met een halvering van het aantal bioscoopbezoekers. Het waren voornamelijk de 

bezoekers uit randgemeenten zoals Haaksbergen, Hengelo en Oldenzaal die de multiplexbioscoop 

boven de binnenstadbioscoop verkozen. Dit is gebleken uit demografische onderzoeken die 

Nieuwendijk heeft laten uitvoeren.87In dit hoofdstuk wordt uiteengezet hoe de positie van Alhambra 

binnen het Enschedese bioscooplandschap veranderde na de komst van CineStar. Uit de 

correspondentie met de gemeente blijkt dat Cinex wilde blijven investeren in Alhambra, maar daar 

was uiteraard geld voor nodig.88 

 

Het “nieuwe” Alhambra 

Vanaf 2000 was Nieuwendijk in onderhandeling met de Rabobank over een investeringskrediet. Tim 

Nieuwendijk, de zoon van Paul en Mary-Elsbeth Nieuwendijk-Lievenboom, werkte al jaren in 

Alhambra. Daarnaast studeerde hij Management, Economie en Recht aan de Hogeschool in 

Enschede. Voor zijn afstudeerscriptie ontwikkelde hij een ondernemingsplan voor een nieuw 

Alhambra met zeven zalen.89Volgens Hanson hadden traditionele bioscopen over het algemeen 

weinig keus wat betreft hun bedrijfsvoering om te overleven. Ze moesten meegaan in de trend van 

de multiplexbioscoop en dat hield in dat ze moesten verbouwen.90 Het ondernemingsplan voor een 

nieuw Alhambra sloot hierbij aan. Voor deze verbouwing was een investering nodig van 1,6 miljoen 

euro. De Rabobank weigerde echter om dit project te financieren en raadde Nieuwendijk aan om een 

partner te zoeken binnen het bioscoopbedrijf. Er werd in eerste instantie aan Wolff 
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gedacht,waarmee immers sinds de jaren tachtig al was samengewerkt. Nieuwendijk stelde voor de 

aandelen van Cinex te verdelen om vervolgens gezamenlijk Alhambra te exploiteren. Het kwam tot 

daadwerkelijke onderhandelingen, maar onenigheid over de waarde van de inventaris van 

Cinexheeft ervoor gezorgd dat het partnerschap uiteindelijk toch niet doorging, aldus 

Nieuwendijk.91Hoe dit gezien werd door Wolff en de buitenlandse partners van Wolff in het CineStar 

project, is niet bekend. 

Na het afspringen van de samenwerking met Wolff was het voor Nieuwendijk duidelijk dat 

het niet mogelijk was om een partner te vinden binnen het bioscoopbedrijf. Via zijn zoon kwam hij 

vervolgens in contact met de directeur van de ING Bank. Deze was bereid een lening te verstrekken, 

maar niet van 1,6 miljoen euro. ING stelde als eis dat de bestaande faciliteiten zoals de stoelen, het 

geluid en de doeken werden geoptimaliseerd en dat Tim Nieuwendijk de leiding zou overnemen. Tim 

Nieuwendijk nam daarop in 2004 Cinexover, zodat ING bereid was te investeren. De investering 

kwam er en de faciliteiten werden geoptimaliseerd, maar in datzelfde jaar stortte de bioscoopmarkt 

in.92 

 

Terugloop in bioscoopbezoek zorgwekkend voor Alhambra 

Vanaf 2004 ging het steeds slechter met het Enschedese bioscoopbedrijf. Het aantal 

bioscoopbezoekers liep terug (zie figuur 4). Landelijk zette  de daling in het bioscoopbezoek vanaf 

2004 ook in. In het jaarverslag van de NVB staat vermeld dat de daling in 2004 vooral te maken had 

met het uitzonderlijk aantrekkelijke filmaanbod in 2003. In 2003 draaiden enkele kaskrakers zoals 

LORD OF THE RINGS die veel bezoekers trokken.93 Uit een telefonisch marktonderzoek van de NVB bleek 

dat ook in 2005 vooral de kwaliteit van het filmaanbod in Nederland een reden was om minder naar 

de bioscoop te gaan. 94  Het is waarschijnlijk dat Enschede over het algemeen dezelfde 

filmprogrammering had als andere grote steden. Zo werden zowel in CineStar als in Alhambra 

kaskrakers zoals LORD OF THE RINGS gedraaid. Het weinig aansprekende filmaanbod zou dus een 

mogelijke verklaring kunnen zijn voor de daling van het bioscoopbezoek in Enschede. Ook 

Nieuwendijk stelde dat het filmaanbod een belangrijke factor was voor het fluctueren van het 
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bioscoopbezoek.95 Naast het filmaanbod speelden er echter nog andere factoren een rol bij de daling 

van het bioscoopbezoek, zoals de dynamiek binnen de Enschedese bioscoopmarkt.  

 

 

Figuur 4: Bioscoopbezoek Enschede en Nederland 1999 – 2006. Bron: Jaarverslagen Nederlandse Federatie 
voor de Cinematografie (1999-2003) en Nederlandse Vereniging voor Bioscoopexploitanten (2004-2006).  

 

De daling in het bioscoopbezoek zorgde ervoor dat Alhambra verder in de problemen kwam. 

Frans Koolhoven, voorzitter van de Vereniging Horeca Stad Enschede (VHSE), stuurde -  na 

geïnformeerd te zijn door Nieuwendijk over de financiële problemen van Alhambra -  in december 

2005 een brief aan de afdeling Economische Zaken van de gemeente Enschede. Hierin benadrukte hij 

de waarde van Alhambra voor de horeca in de binnenstad van Enschede.96 Zoals bekend had 

Nieuwendijk dit zelf al meerdere malen aangekaart bij de gemeente met verschillende onderzoeken 

ter onderbouwing. De brief van de VHSE laat zien dat de horeca belang had bij het voortbestaan van 

Alhambra en de bioscoop steunde door de gemeente om versterking te vragen. De gemeente liet 

echter weten dat het vanwege Europese regelgeving onmogelijk was om Alhambra te subsidiëren. 

Desondanks meldde ze wel dat er op dat moment, februari 2006, alternatieve mogelijkheden voor 

het ondersteunen van Alhambra werden verkend.97 
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Zo werd er samen met wethouder Erik Helder gezocht naar een oplossing, zodat Alhambra 

kon blijven voortbestaan. Nieuwendijk had de ambitie om van Alhambra een arthouse-theater te 

maken. Hij legde Helder het plan voor om met filmhuis Concordia te gaan samenwerken. Concordia 

werd geëxploiteerd door een stichting. Helder kwam vervolgens met het voorstel om Alhambra en 

Concordia onder te brengen in een gezamenlijke stichting. Dan zouden ze in aanmerking komen voor 

een subsidie van €75.000 per jaar. Nieuwendijk deed de uitbater van Concordia een voorstel en gaf 

daarbij aan dat het arthouse-theater zou beschikken over een groter aanbod aan films wanneer ze 

zouden samenwerken. De uitbater van Concordia liet Nieuwendijk echter weten niet op zijn voorstel 

in te gaan, omdat ze van mening was dat een samenwerking tussen Concordia en Alhambra niet 

genoeg voordelen zou opleveren voor Concordia.98 

De gemeente kon op dat moment nog weinig voor de binnenstadbioscoop betekenen. Cinex 

kon de huur van het bioscooppand niet meer betalen. De ING Bank zette de financiering stop. Op 

woensdagavond 20 juli 2006 werden de sloten van de bioscoop vervangen en kreeg de familie 

Nieuwendijk drie uur de tijd om de computers en privé-eigendommen uit de bioscoop te halen. 

Vervolgens vroeg Tim Nieuwendijk het faillissement van Cinex BV aan.99 

De familie Nieuwendijk stond machteloos. Wolff en z’n internationale partners hadden met 

CineStar een groot deel van de markt overgenomen. Het uitbaten van Alhambraals reguliere 

bioscoop was niet langer rendabel, opschuiven in de richting van art-house exploitatie was in feite 

geblokkeerd door Concordia. Voor de komst van CineStar was Alhambra marktleider in het 

Enschedese bioscoopbedrijf. De binnenstadbioscoop raakte echter veel bezoekers kwijt aan de 

multiplex. Hanson stelt dat de impact die een multiplexbioscoop op een traditionele bioscoop heeft 

onvermijdelijk is. De bioscoopzalen in multi-screentheaters hebben meer ongemakken als gevolg van 

het splitsen van grotere zalen, zoals beperkt zicht, weinig beenruimte en kleine filmdoeken. Volgens 

Wolff was het succes van CineStarte verklaren door de voordelen die een multiplexbioscoop met zich 

meebracht: “… zijn ruime filmkeuze, zijn zeer grote schermen, de ruime, amfitheatrisch geplaatste 

vaste stoelen, de grote afstand tussen de rijen, en de zeer ruime foyer met uitgebreide 

voorzieningen.”100 Concurrent CineStar was te sterk. Hoe waardevol Alhambra voor de gemeente 

Enschede en met name de horeca ook was, de gemeente kon weinig voor de familie Nieuwendijk 

betekenen. Direct na de sluiting werd er binnen de gemeente gesproken over het behouden van de 

bioscoopfunctie in het pand van Alhambra.101 Dit in verband met de waarde die een bioscoop had 

voor de cultuur, recreatie en horeca in Enschede op een “gouden locatie tussen het toekomstige 
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Muziekkwartier en de oude binnenstad,” aldus cultuurwethouder Roelof Bleker. 102  Het was 

uitgerekend Wolff die werd benaderd als partij voor het exploiteren voor een nieuwe 

binnenstadbioscoop. Wolff ging uiteindelijk akkoord en in april 2009 was de bioscoop Cineast open 

voor publiek.103 

  

                                                        
102

 “Stadsbestuur mikt op doorstart van Alhambra,” Twentsche Courant Tubantia, 2 juli 2006. 
103

 “Theaterpaspoort Cineast Enschede,” Holland Film Nieuws, 1 juni 2009, 30. 
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Conclusie 

In de traditie van de new cinema history is er getracht om middels een lokaal gerichte case-studyeen 

bijdrage te leveren aan het onderzoek naar de komst van multiplexen in Nederland. In 2000 werd het 

bioscooplandschap in Enschede uitgebreid met de komst van multiplexbioscoop CineStar aan de rand 

van de stad. Het bioscoopbezoek in Enschede verdubbelde, maar de reeds gevestigde bioscoop 

Alhambra zag haar bezoek met de helft verminderen. De concurrentie van CineStar bleek moordend 

voor Alhambra. In 2006 moest uitbater Cinexdeze binnenstadbioscoop sluiten. Om meer inzicht te 

krijgen in de veranderingen binnen het bioscooplandschap in Enschede stond de volgende 

hoofdvraag centraal: hoe is het Enschede bioscooplandschap in geografisch en economisch opzicht 

veranderd na de komst van multiplex Cinestar in 2000? 

 Vanuit geografisch opzicht is gebleken dat Enschede een regionale functie had als 

bioscoopstad. Bezoekers van de binnenstadbioscopen waren niet alleen afkomstig uit Enschede, 

maar uit heel Twente. Met de komst van CineStar was het zwaartepunt van het Enschedese 

bioscooplandschap verlegd naar de rand van de stad. Voorheen waren de Enschedese bioscopen 

gevestigd in de binnenstad. Alhambra bevond zich nabij cafés en restaurants aan de Oude Markt. 

Lumière was gevestigd in winkelcentrum de Hofpassage nabij winkels zoals C&A en V&D. De 

bioscopen waren nog geen vierhonderd meter van elkaar verwijderd. Vijf kilometer verderop werd 

op uitgaanscomplex MiraclePlanet de multiplexbioscoop CineStar gevestigd. Daarmee werd CineStar 

in tegenstelling tot Alhambra en Lumière omgeven door amusementscomplexen en 

industriegebieden. De locatie van CineStar bracht voor bezoekers ten opzichte van de binnenstad 

belangrijke voordelen met zich mee, zoals bereikbaarheid en parkeergelegenheid. Deze voordelen 

waren voornamelijk van belang voor bezoekers die niet uit Enschede kwamen en met de auto 

gingen. Uit de onderzoeken van Hanson en Collins, Hand en Ryder is gebleken dat dit onder andere 

de redenen waren voor Britse bioscoopbezoekers om de voorkeur te geven aan een 

multiplexbioscoop. Vanwege de teruglopende bezoekersaantallen voor Alhambra en het grote 

verschil met CineStar ten opzichte van de bereikbaarheid en de parkeergelegenheid –en kosten kan 

gesteld worden dat dit - naast andere factoren zoals het filmaanbod - belangrijke redenen waren 

voor de daling in het bioscoopbezoek. 

 Binnen het economische opzicht is de aandacht uitgegaan naar de verhoudingen tussen de 

betrokken partijen: Cinex BV, Wolff Cinema Groep en de gemeente Enschede.Door naast de 

bioscopen ook de positie van de gemeente te betrekken bij dit onderzoek, zoals Bowles aanraadt, 

was het mogelijk om de veranderingen in het Enschedese bioscooplandschap helder uiteen te zetten. 

De komst van CineStar heeft een definitief einde gemaakt aan de samenwerking tussen Cinex BV en 

Wolff. Voor de komst van CineStar werkten Cinex en Wolff samen op het gebied van 

filmprogrammering. Toen hen het bericht bereikte dat er een multiplexbioscoop kwam in de 
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periferie van Enschede wilden ze samen de gemeente een alternatief bieden. Ze sloegen de handen 

ineen om een multiplexbioscoop in het winkelcentrum de Klanderij aan het Van Heekplein op te 

zetten. Op het moment dat de plannen voor MiraclePlanet en CineStar definitief een doorgang 

vonden zetten Cinex en Wolff deze plannen stop. Wolff zag met de komst van CineStar een 

mogelijkheid om zijn aanwezigheid in het Enschedese bioscoopbedrijf op een andere manier in te 

vullen. Lumière werd gesloten en samen met Kieft & Kieft en Greater Union ging Wolff de 

multiplexbioscoop exploiteren. De multiplexbioscoop bleek een belangrijke factor voor de ondergang 

van Alhambra in 2006. 

 De gemeente Enschede had een belangrijk doel voor ogen in de tweede helft van de jaren 

negentig: de realisatie van het uitgaanscomplex MiraclePlanet. De gemeente hechtte veel waarde 

aan het culturele en recreatieve aspect van de gemeente Enschede. Dit blijkt onder andere uit het 

marktonderzoek naar het combinatiebezoek bioscoop en horeca in 1999 dat ze hebben uit laten 

voeren door I&O Research. Door middel van dat onderzoek kregen ze inzicht in de manier waarop de 

bioscopen en horeca in de binnenstad van Enschede zich tot elkaar verhielden. De macht van de 

gemeente bleek echter wel beperkt. Zo was het voor haar niet mogelijk om de sluiting van een 

commerciële onderneming zoals Alhambra te voorkomen, ondanks dat Alhambra een belangrijke 

functie had in de culturele binnenstad. Het feit dat ze direct na de sluiting van Alhambra op zoek 

gingen naar een nieuwe exploitant voor een binnenstadbioscoop laat zien dat ze de waarde van een 

bioscoopfunctie in het centrum wel erkenden.  

  Zoals eerder vermeld is wetenschappelijk onderzoek naar de opkomst van 

multiplexbioscopen in Nederland nog schaars. Doordat er beperkt onderzoek is gedaan naar 

multiplexbioscopen in Nederland is ervoor gekozen om de Nederlandse situatie te vergelijken met 

die in Groot-Brittannië. Binnen dit onderzoek is gebleken dat, op het gebied van multiplexbioscopen, 

sprake was van soortgelijke ontwikkelingen in beide landen. Door in navolging van Hanson een 

historisch overzicht te construeren van de veranderingen in het Enschedese bioscooplandschap na 

de komst van CineStar was het mogelijk om ontwikkelingen te vergelijken met de situatie in Groot-

Brittannië en voornamelijk met de komst van The Point.Zo werd zowel bij de ontwikkeling van The 

Point in Milton Keynes als bij CineStar een buitenlandse partij ingeschakeld vanwege het gebrek aan 

ervaring op het gebied van multiplexbioscopen. Daarnaast is gebleken dat zowel in Enschede als in 

Britse steden parkeergelegenheid en bereikbaarheid belangrijke redenen waren om een 

multiplexbioscoop buiten het centrum van de stad te vestigen. Tevens werd duidelijk dat 

multiplexbioscopen vaak in werden gezet om uitgaanscomplexen en winkelcentra aantrekkelijk te 

maken voor bezoekers, zoals in het geval van MiraclePlanet en de Klanderij. Met behulp van 

plattegronden is het Enschedese bioscooplandschap als netwerk in kaart gebracht. Door zowel een 
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plattegrond van de situatie in 1999 als 2001 te construeren was het  mogelijk om veranderingen te 

constateren.  

Historisch bronnenonderzoek brengt beperkingen met zich mee. Het onderzoek is afhankelijk 

van het materiaal wat beschikbaar is. Het bronnenmateriaal afkomstig van de gemeente Enschede 

was beperkt. Het bevatte voornamelijk correspondentie over de periode voor de komst van CineStar. 

Daarnaast was de correspondentie van de kant van Wolff schaars. Een interview met de directie van 

Wolff of met medewerkers die vanaf het begin werkzaam waren bij CineStar was relevant geweest 

voor dit onderzoek. De desbetreffende personen wilden echter niet meewerken aan dit onderzoek. 

Daarnaast bleek tijdens het empirisch bronnenonderzoek dat veel informatie uit Cinema Context niet 

overeen kwam met informatie uit de geraadpleegde bronnen, zoals de jaarverslagen van de NFC en 

NVB. Nieuwendijk sprak in het interview ook enkele beweringen – zoals deze in Cinema Context 

vermeld staan – tegen.Dit had voornamelijk betrekking op de samenstelling van de bedrijven die de 

bioscopen runden. Empirisch bronnenonderzoek zorgt er dus voor dat databases als Cinema Context, 

die zeer waardevol zijn binnen filmhistorisch onderzoek, kunnen worden aangevuld of verbeterd. 

 Voor vervolgonderzoek is het interessant om nieuwe perspectieven aan bod te laten komen. 

Binnen de traditie van new cinema history is er veel aandacht voor de sociale ervaring van het 

bioscoopbezoek. Aangezien de komst van CineStar nog niet heel ver in het verleden ligt – slechts 

vijftien jaar – is het mogelijk om inwoners van Enschede en omstreken te interviewen over hun 

bioscoopervaring. De ontwikkelingen in het Enschedese bioscooplandschap zouden met behulp van 

het perspectief van de bioscoopbezoekers kunnen worden verklaard. Door middel van interviews kan 

bijvoorbeeld duidelijk worden waarom de bioscoopbezoekers CineStar boven Alhambra verkozen. 

Daarnaast is uit dit onderzoek gebleken dat na de komst van CineStar niet alleen de samenstelling 

van het Enschedese bioscooplandschap is veranderd, maar ook van omliggende steden. In Hengelo 

en Oldenzaal hebben bioscopen na de komst van CineStar hun deuren moeten sluiten. 

Multiplexbioscopen zoals CineStar hebben niet alleen een lokale, maar tevens een regionale functie. 

Allen benadrukt dat filmhistorisch onderzoek op lokaal en regionaal niveau noodzakelijk is voor het 

construeren van een nationale bioscoopcultuur. Wanneer de aandacht enkel ligt op grote steden 

komt de diversiteit van bioscoopculturen in kleine dorpen niet naar voren.Voor een 

vervolgonderzoek is het dus interessant om het onderzoeksgebied te vergroten naar een regionaal 

niveau om de veranderingen binnen het Twentse bioscooplandschap in kaart te brengen. 
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Bijlage:  
Tijdlijn bioscooplandschap Enschede 1997-2009 
 
 

1997 

2009 

1997:  
Gemeente maakt 
plannen voor 
multiplexbioscoop 
bekend 

November 1998: 
Wolff  Cinema Groep en 
Cinex BV in gesprek 
overmultiplexbioscoop 
Klanderij 

November 1998:  
Gemeente maakt bekend dat 
multiplexbioscoop CineStar 
definitieve doorstart krijgt December 1998: 

Wolff en Cinex zetten plannen 
multiplexbioscoop Klanderij stop 

Juli 2000: 
Sluiting Lumière Juli 2000: 

Opening CineStar 

Juli 2006:  
Sluiting Alhambra 

April 2009: 
Wolff Cinema Groep opent 
Cineast in voormalig pand 
Alhambra 

2004: 
Tim Nieuwendijk neemt 
directie Cinex BV over 


